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اخبار
ثبت يک تجربه تازه به نام 

سينمای كوتاه
معاون  پوراسماعیلی  سعید 
فرهنگی و آموزش انجمن سینمای 
نشست های  مدیر  و  ایران  جوانان 
جشنواره  سی وهفتمین  تخصصی 
تهران  کوتاه  فیلم  بین المللی 
این نشست ها که طی ۱۰  درباره 
برگزار  مجازی  صورت  به  و  شب 
شد، گفت: نشست های »۲۰-۳۷« 
نشست های  سال  سه  ادامه  در 
در   »۲۰-۳۴« عنوان  با  قبلی 
 »۲۰-۳۵« سی وچهارم،  جشنواره 
-۳۶« و  در جشنواره سی وپنجم، 
سی وششم  جشنواره  در  که   »۲۰
برگزار شد. امسال به دلیل شرایط 
بخش هایی  برگزاری  و  کرونا 
مجازی،  به صورت  جشنواره  از 
هم شکل  نشست های »۲۰-۳۷« 
تجربه  و  گرفت  خود  به  آنلاین 

تازه ای را به ثبت رساندیم.
باشکوه  شکل  افزود:  وی 
نشست های  سال  سه  اجرای 
 ۳۰۰ به  نزدیک  استقبال  و  قبلی 
بقیه  و  حضوری  به صورت  نفر 
دوره های  در  مجازی  به صورت 
قبلی، نشان از استقبال مخاطبان 
از نشست های تخصصی جشنواره 
اینکه  برای  طبیعتاً  و  داشت 
پاسخ  علاقمندان  تقاضای  به 
بخش  این  و  شود  داده  مناسب 
از  نشود،  تعطیل  جشنواره  از 
در  جوان  سینمای  صفحه  طریق 
و  عمومی  به صورت  اینستاگرام 
بدون نام نویسی و پرداخت هزینه، 

بیست نشست امسال برگزار شد.
بهره مندی از مزیت دوره های 

آموزشی مجازی
پوراسماعیلی در ادامه توضیح 
نشست های  برگزاری  طبیعتاً  داد: 
اجتماع  انرژی  به دلیل  حضوری 
آدم ها و تعامل بیشتر و اثرگذاری 
استاد بر مخاطب، بسیار مؤثرتر و 
شروع  به دلیل  اما  است  کارآمدتر 
در  مجازی«  »آموزش  آزمایشی 
موفقیت های  و  جوان  سینمای 
مزیت های  از  آمده  به دست 
و  بردیم  بهره  مجازی  دوره های 
موضوع و استاد و قالب برگزاری را 
متناسب با فضای مجازی طراحی 

کردیم.
همزمان  حضور  رکورد  ثبت 
۸۵۰ مخاطب در لحظه و مجموع 
۶۵۰۰ بازدید در نشست داریوش 
خنجی و بازدیدهای مکرر ذخیره 
صفحه  آی جی تی وی  در  شده 
همچنان  که  انجمن  اینستاگرام 
در حال افزایش است، دلایل کافی 
برای استقبال علاقمندان از »۳۷-
۲۰« استوی افزود: طبیعتاً اجرای 
فراگیری  باعث  نشست ها  مجازی 
ضریب  کشور،  سراسر  در  آن 
مخاطبان  حضور  بیشتر،  نفوذ 
در  حضور  سهولت  گسترده تر، 
از  دیگری  مزایای  و  نشست ها 
موفقیت  که  می شد  دست  این 
تضمین  را  نشست ها  از  دوره  این 
طراحی  خوشبختانه  و  می کرد 
باعث  آن،  موفق  اجرای  و  صحیح 
شد استقبال مخاطب و اثرگذاری 
مجازی  آموزش های  قالب  در  آن 
خود  بهره برداری  حداکثر  به 
مجموع،  در  می کنم  فکر  برسد. 
به  نشست ها  از  دوره  این  اجرای 
استانداردهای  از   »۲۰-۳۷« نام 
از  و  بود  برخوردار  قبولی  قابل 
بازخوردهای  و  نظرسنجی  طریق 
تراز  در  آن را  می توان  مخاطبان، 

نشست های قبلی ارزیابی کرد.
به آمار  با اشاره  پوراسماعیلی 
توضیح  نشست ها  این  از  استقبال 
داد: بیش از ۳۳ هزار حضور و بازدید 
 ۱۹۲۰ نشست ها،  در  شده  ثبت 
همچنین  مجازی،  آموزش  دقیقه 
 ۸۵۰ همزمان  حضور  رکورد  ثبت 
مخاطب در لحظه و مجموع ۶۵۰۰ 
بازدید در نشست داریوش خنجی 
و بازدیدهای مکرر ذخیره شده در 
اینستاگرام  صفحه  آی جی تی وی 
انجمن که همچنان در حال افزایش 
استقبال  برای  کافی  دلایل  است، 
که  است  از »۲۰-۳۷«  علاقمندان 
به طور قطع به شکل حضوری این 

حجم بهره برداری ممکن نبود.
تخصصی  نشست های  مدیر 
کوتاه  فیلم  بین المللی  جشنواره 
کردن  کنسل  کرد:  بیان  تهران 
و  خارجی  اساتید  از  نفر  چند 
قبل  از  که  موضوعاتی  تغییر 
با موضوعاتی که  بود  تعیین شده 
بود  خودشان  درخواست  و  تمایل 
باعث شد که موضوعات و مطالب 
شوند  نزدیک  هم  به  شده  مطرح 
دنبال  را  آنها  همه  مخاطب  و 
نشست هایی  به هرحال  اما  نکند. 
و  هزار  دو  با  سایکی  یوسف  مثل 
هزار  با  وبر  جرالد  و  بازدید   ۸۳۸
استقبال  از  نشان  بازدید،   ۷۳۱ و 

کم نیست.

داریوش خنجی: در مواجهه با کارگردان شنونده هستم

مرثيه ای برای تئاتر و موسيقی

هفتمین  و  سی  خبری  ستاد  از  نقل  به 
جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران، نشست 
داریوش  حضور  با  تجربه«  »انتقال  مجازی 
الاصل  ایرانی  سرشناس  فیلمبردار  خنجی، 
اینستاگرام  لایو  در  آبان   ۱۷ شنبه  شامگاه 

انجمن سینمای جوانان ایران برگزار شد.
نشست  این  ابتدای  در  شهبازی  رامتین 
کلاری  محمود  به  را  امشب  نشست  گفت: 
می کنیم  تقدیم  ایرانی  سرشناس  فیلمبرداری 
هم  خنجی  داریوش  آقای  با  نشست  برای  که 

بسیار زحمت کشیدند.
نشست  این  در  خنجی  داریوش  سپس 
که در قالب پرسش و پاسخ برگزار شد، درباره 
فرم  جایگاه  و  فیلمبرداری  در  زیبایی شناسی 
خودم  طرف  از  من  کرد:  بیان  آن  در  شخصی 
این پاسخ را می دهم، اگر احساس می کنید باید 
دوست  و  باشید  داشته  را  خود  سبک شخصی 
دارید تماشاگران فیلم شما را با ویژگی منحصر 
به فرد شما بشناسند بسیار اتفاق خوبی است. 
سبک  با  که  ام  نبوده  این  دنبال  چندان  من 
مطرحی  کارگردانان  با  شوم.  شناخته  خاصی 
رومن  و  کوبریک  استنلی  آقایان  و  کردم  کار 
دوران  از  من  محبوب  کارگردانان  پولانسکی 
در  هم  فیلمساز   ۲ همین  اند.  بوده  نوجوانی 
تجربه  را  زیادی  بسیار  تغییرات  فیلم های خود 
کردند و ژانر چندان در آثارشان معنا نداشت.  

وی افزود: فیلم هایی را فیلمبرداری کردم 
از  متفاوت هستند  ویژگی ها  از  بسیاری  در  که 
اما  نتراشیده«  »الماس های  تا  گرفته  »هفت« 
یک  کنم  کار  می خواهم  کارگردانی  با  وقتی 
چمدان از تجربیاتم را با خود سر صحنه نمی برم.  

سينما يک عشق است
بین  از  اینکه  به  پاسخ  در  فیلمبردار  این 
فیلمسازان سرشناس  بین  از  فیلمنامه هایی که 
برای  معیارهایی  چه  می کند،  دریافت  جوان  و 
انتخاب دارد؟ توضیح داد: فیلمنامه های زیادی 
به من نمی رسد و بسیاری از فیلمنامه ها توسط 
مدیر هنری ام فیلتر می شود چون او می داند 
که سبک و سیاق کاری من چیست. اگر تصمیم 
بارها  را  فیلمنامه  بگیرم  فیلمی  فیلمبرداری  به 
را  اما ترجیح می دهم قصه  بارها می خوانم  و 
از کارگردان بشنوم و صحبت های او را درباره 

قصه بدانم.
فیلم های  اوقات  از  بسیاری  افزود:  وی 
که  شود  می  پیشنهاد  من  به  پروداکشن  بیگ 
به  را  من  ها  فیلم  این  اما  هستند  کورنی  پاپ 
هیجان نمی آورد، فیلمسازانی هم که با آنها کار 
هیچ  سازند.  نمی  هایی  فیلم  چنین  کنم،  می 
فکر  زیاد  پول  و  دستمزد  به  سینما  در  وقت 
با کارهایی که  نمی کنم چون به شکل طبیعی 
در آن حضور دارم از این منظر مشکلی ندارم. از 
وقتی بچه بودم عاشق سینما شدم و سینما یک 
عشق برای من است، اگر به خاطر مسایل مالی 
در سینما کار کنید عشق را در خود می کشید 
چون سینما فعالیتی نیست که با این روش آن 
را دنبال کنید. فارسی زبان بسیار زیبایی است و 
ای کاش می توانستم به این زبان صحبت کنم، 

یکی از زیباترین زبان ها در ذهن من است.
بسیاری از اوقات فیلم های بیگ پروداکشن 
به من پیشنهاد می شود که پاپ کورنی هستند 
نمی آورد،  هیجان  به  را  من  ها  فیلم  این  اما 
فیلمسازانی هم که با آنها کار می کنم، چنین 
پروسه ای  درباره  سازندخنجی  نمی  هایی  فیلم 
در  حضور  برای  فیلمنامه  انتخاب  از  پس  که 
بسیار  راه های  گفت:  می کند؟  طی  پروژه  یک 
این  کارگردان  هر  با  و  دارد  وجود  مختلفی 
سعی  بیشتر  من  اما  است  متفاوت  رویکرد 
با  ابتدا  کنم.  گوش  و  باشم  شنونده  کنم  می 
خود  قصه  او  تا  می شوم  هم صحبت  کارگردان 
را تعریف کند، به کلیدواژه ها، المان ها و عناصر 
ایده اصلی  آنکه  برای  مهم قصه توجه می کنم. 
فیلمنامه شکل بگیرد باید به خوبی گوش دهیم، 

ایده ها به شکل غریزی در من شکل می گیرد.
خوبی  چندان  دانشجوی  داد:  ادامه  وی 
ثمربخش  برایم  بسیار  کار  در  غریزه ام  و  نبودم 
با  هایم  بود، همواره تلاش می کنم در صحبت 
با  گاهی  اما  نشوم  فنی  مسایل  وارد  کارگردان 

برخی کارگردانان این اتفاق می افتد.  
فيلمسازی همچون حضور در يک گروه 

موسيقی است
با  برخورد  در  اینکه  به  پاسخ  در  خنجی 

فیلمسازان چه رویکردی را در پیش می گیرد؟ 
تکنیکی  بسیار  کارگردانان  از  برخی  کرد:  بیان 
چنین  با  وقتی  و  کنند  می  ورود  مسایل  به 
و  آزمایش  بسیار  کنم  کارگردانی همکاری می 
دهم  می  انجام  بازیگران  و  ها  صحنه  با  تست 
تا از نظر نور و تصویر و تمامی مسایل به سطح 
با  همراه  است  مناسب  فیلم  برای  که  ایده آل 
می  گاهی  مثال  عنوان  به  برسیم.  کارگردان 
گاهی  باشد،  داشته  بالا  از  نور  فیلم  یک  طلبد 
نور مشخصی نیاز است. با تحقیق و پژوهش و 
همچنین گفتگو با کارگردان، نور و ویژگی های 
را  فیلم  در  صحنه  یک  فیلمبرداری  برای  لازم 
بصری  کارگردانان  برخی  می آورم.  دست  به 
دقیقا  که  نمی دهند  توضیح  چندان  و  هستند 
هستند  دقیق  بسیار  بعضی  اما  می خواهند  چه 
می  که  جایی  تا  می خواهند.  چه  می دانند  و 
نیاز  احساس  مگر  پرسم  نمی  را  سوالی  توانم 
مانند  کارگردان  با  و همکاری  فیلمسازی  کنم، 
زود  خیلی  و  است  موسیقی  گروه  یک  در  کار 
با کارگردان هم فاز می شوم. اگر پرسشی دارم 
گذراندن  وقت  با  را  آن  پاسخ  کنم  می  تلاش 
طولانی با کارگردان پیدا کنم و پرسش مستقیم 

را ترجیحا دنبال نمی کنم.
این فیلمبردار درباره تجربه همکاری هایی 
که با کارگردانی چون وودی آلن و دیوید فینچر 
داشته است، توضیح داد: از این فیلم ها بسیار 
بسیار  قصه  »هفت«  فیلم  در  است،  گذشته 
در  بازه  آن  در  هم  فینچر  آقای  و  بود  تاریک 
وقتی  بودند.  خود  زندگی  از  تاریکی  موقعیت 
بسیار  قصه  کردم  احساس  خواندم  را  فیلمنامه 
تاریک و ترسناک است و وقتی با آقای فینچر 
که  است  جدی  فیلمی  گفتند  کردم،  صحبت 
روایت آن در فیلمبرداری چندان آسان نیست و 

مانند زندگی بسیار واقعی است.
تاريكی روح »هفت«!

وی افزود: آقای فینچر با وجود آنکه روی 
مسایلی چون نور و تصویر حساسیت داشتند اما 
دست من را برای فیلمبرداری باز گذاشتند، این 
فیلم اولین تجربه من در سینمای آمریکا بود و 
نوعی  به  کردم  سعی  بودم.  زده  هیجان  بسیار 
ایجاد و عناصری را که  رنگ سیاهی اصیلی را 
در این سیاهی است؛ کنترل کنم، همزمان آقای 
فینچر هم دنبال چنین مسئله ای می گشتند. 
من در حال ساخت تیزر تبلیغاتی بودم که آقای 
من  به  را  تبلیغ  یک  ساخت  پیشنهاد  فینچر 
تاریک همسفر  این سفر  در  نهایت  در  و  دادند 
شدیم، تست های بسیاری انجام دادیم و تاریکی 
های بسیاری را آزمایش کردیم. این تاریکی که 
در فیلم است خود به یک شخصیت تبدیل می 

شود و به نوعی روایتگر تاریکی روح است.
فیلم  جریان  در  اینکه  به  پاسخ  در  وی 
همه چیز را از قبل طراحی می کنید یا ممکن 
است بداهه پردازی کنید، بیان کرد: این مسئله 
عنوان  به  من  و  دارد  کارگردان  به  بستگی 
من  کنم.  پردازی  بداهه  توانم  نمی  فیلمبردار 
جریانی را دنبال می کنم که به صورت طبیعی 
سمت  به  را  من  و  افتد  می  اتفاق  صحنه  در 
مشخصی هدایت می کند. باید آماده باشم تا اگر 
کارگردان خواست فیلم را به سمت دیگری ببرد 
همراه او شوم، یک بار در مجله کایه دو سینما 
مقاله ای خواندم که یک کارگردان درباره یک 
فیلم کم هزینه که در آن با دوربین حرکت باد 
را دنبال می کرد، نوشته بود. بسیاری از اوقات 
چنین آزادی عملی در فیلم به دست نمی آید 
برای  کافی  آزادی عمل  گاهی هم  مقابل  در  و 

بسیار  که  دارد  وجود   ... و  طراحی  نورپردازی، 
لذت بخش است.

خنجی همچنین گفت: وقتی می خواهید 
با کارگردانی کار کنید باید خود را با او همراه 
باید  و  تغییر هستید  کنید، شما مدام در حال 
همسفر کارگردان در سفری که پیش رو دارد، 
بشوید، باید وارد دنیای کارگردان شوید و دنیای 

او را دنبال کنید.  
تجربيات جديد پيوسته حس تداوم را از 

بين می برد
فیلم  از  پس  بلافاصله  من  افزود:  وی 
زیبایی  متفاوت  فیلم  فینچر،  دیوید  »هفت« 
را  برتولوچی  برناردو  ساخته  »ربوده شده« 
فیلمبرداری کردم و مانند این بود که عضلاتم 
در حال انبساط هستند. هیچ کوله باری از تجربه 
را نمی توانستم با خود ببرم چون هیچ شباهتی 
بین ۲ فیلم وجود نداشت. بلافاصله پس از آن 
در فیلمی از میشاییل هانکه حضور پیدا کردم 
که آن هم اثری متفاوت بود. این حس تغییر و 
اتفاق  تجربیات جدید که پشت سر هم  کسب 
افتاد بسیار برایم جذاب بود، در چنین شرایطی 
که  ندارید  مداومی  و حس  تجربه  شما چندان 
هیجان  بسیار  مسئله  این  و  کنید  تکیه  آن  به 

انگیز است.
خنجی درباره اینکه نقطه تلاقی فیلمبردار 
فیلم کجاست؟ توضیح داد:  تدوینگر در یک  و 
ها  راش  بازبینی  به  خود  کار  ابتدای  در  من 
و  بود  آزاردهنده  بسیار  برایم  که  پرداختم  می 
تمامی اشکالات در نورپردازی، قاب بندی و ... را 
مشاهده می کردم اما نسخه اولیه فیلم را که می 
من  برطرف شد،  ها  ناراحتی  این  تمامی  دیدم 
سال ها سینما خواندم، در این حوزه کار کردم 
دیدم  می  را  فیلم  شده  تدوین  نسخه  وقتی  و 
بسیار برایم هیجان انگیز بود چون روح و زندگی 
داشت. این نتیجه قدرت فیلمبرداری و تدوین 
است، قدرت فیلمبرداری شامل طراحی صحنه، 
لباس، صدا و تاثیر هنری کارگردان می شود.  
تمايل دارم نسخه اوليه تدوين را هم ببينم

یک  بازبینی  زمان  در  من  داد:  ادامه  وی 
تصویر بسیار وسواسی دارم و وقتی که یک فیلم 
ساخته شده را می بینم از وسواس زیاد خودم 
ناراحت می شوم چون در نسخه نهایی آنچه که 
اهمیتی  چندان  گذاشتم  آن  روی  زیادی  وقت 
ندارد. دوست دارم وقتی فیلمی را فیلمبرداری 
هم  را  شده  تدوین  اولیه  های  نسخه  کنم  می 

ببینم.
ترجیح می دهم با یک یا دو لنز کار کنم

خنجی درباره اینکه تا به حال سعی کرده 
که نقطه نظر یک کارگردان را تغییر دهد؟ پاسخ 
داد: من به کارگردان پیشنهاد داده ام که روش 
های دیگری را هم امتحان کند اما تا به حال 
موضوعی را تحمیل و در کار او دخالت نکرده 
ام. بسیار خوش شانس بودم که با کارگردانان 
دخالتی  هیچگاه  من  کردم.  همکاری  باهوشی 
روایت  زمینه  در  تنها  و  نکردم  فیلمنامه  در 
مطرح  را  پیشنهاداتی  و  نکات  قصه  از  دوربین 
در  مشخصی  نگاه  نقطه  دنبال  همواره  کردم، 
است  پرسشی  اولین  این  و  هستم  فیلم  یک 
به  هم  گاهی  پرسم.  می  اثر  یک  درباره  که 
نگاهی  نقطه  که  کنم  می  یادآوری  کارگردان 
فیلم  است  بهتر  بودیم، چیست.  آن  دنبال  که 
در طول  که  باشد  داشته  ثابت  نظر  نقطه  یک 
ترجیح می دهم  نکند، من  تغییر  فیلمبرداری 
فیلمبرداری کنم. یکی  را  فیلم  لنز کل  با یک 
تاثیر بسیاری  از اساتید من آقای روبر برسون 

بر جریان فیلمسازی من داشت، یک فیلمبردار 
از بخش ها و احساسات بسیاری ساخته شده 
است و تجربیاتی از این دست نقطه نظرات یک 

فیلمبردار را شکل می دهد.
تاثيرات ادوارد هاپر و الهام بخشی آثارش

نقاشی  از  اینکه  درباره  فیلمبردار  این 
یا  گیرد  می  کمک  تصاویر  خلق  زمینه  در  ها 
خیر؟ گفت: نقاشی های مختلفی چنین کمکی 
اند، من پیش از حضور در عرصه  به من کرده 
فیلمبرداری بیشتر زمان خود را در موزه ها می 
از نقاشانی بود که  گذراندم و ادوارد هاپر یکی 
فیلم  همچنین  گذاشت،  تاثیر  من  روی  بسیار 
هایی که در آن زمان دوست داشتم از این آثار 
فیلمبردار  و  فیلمساز  بودند.یک  گرفته  الهام 
بیشتر  هایش  ورودی  و  باشد  کنجکاوتر  هرچه 
کافی  اندازه  به  بود،  خواهد  تر  موفق  باشد 
و  زندگی شخصی  در  برای من  نبودن  کنجکاو 

حرفه ای یک گناه است
فرانسه  به  آمریکا  از  وقتی  افزود:  وی 
و  نبود  مطرح  چندان  هاپر  ادوارد  بازگشتم، 
وقتی  شود.  شناخته  او  تا  کشید  طول  مدتی 
می  کشف  احساس  شناختم  را  هاپر  ادوارد 
کردم، وقتی آثار هنرمندانی را تماشا می کنید 
که پیش از شما وجود دارند اتفاق بسیار جذابی 
است. ادوارد هاپر نقطه تلاقی نقاشی و عکاسی 
است. من بلافاصله پس از این تجارب در همان 
سنین جوانی شروع به ساخت فیلم های خود 
کردم که اقتباس های مستقیمی از نقاشی هایی 
بودند که در آن دوران دیدم. در حال حاضر در 
نقاشان کلاسیک آثار فرانسیسکو گویا را بسیار 
تمام  و  بودم  برلین  زمانی در  دارم. من  دوست 
و  گذراندم  می  ها  موزه  در  را  خود  هفته  آخر 
مشغول کشف عکاسی و نقاشی بودم، کنجکاوی 

برای فیلمبرداران بسیار مهم است.
ورودی های بيشتر موفقيت در فيلمبرداری 

را منجر می شوند
خنجی تصریح کرد: به موسیقی هم علاقه 
علاقه  این  که  است  سال   ۱۵ و  دارم  ای  ویژه 
بین  ارتباط عمیقی  است،  در من شکل گرفته 
اوقات  از  بسیاری  دارد.  وجود  فیلم  و  موسیقی 
را  موتسارت  آثار  دارم  بخشی  الهام  به  نیاز  که 
گوش می دهم. یک فیلمساز و فیلمبردار هرچه 
باشد  بیشتر  هایش  ورودی  و  باشد  کنجکاوتر 
کنجکاو  کافی  اندازه  به  بود،  خواهد  تر  موفق 
نبودن برای من در زندگی شخصی و حرفه ای 
یک گناه است. ضمن اینکه بسیار دوست دارم 
شما فیلمسازان را ببینم تا از تجربیات شما هم 

بتوانم استفاده کنم.
لنز  انتخاب  نحوه  درباره  فیلمبردار  این 
ترین  مهم  از  یکی  لنز  انتخاب  گفت:  مناسب 
انتخاب هاست که به طراحی فیلم و فضای آن 
وابسته است. بیشترین مساله ای که برای من 
مهم است نقطه نگاهی است که لنز قرار است 
نمایش دهد، خیلی اوقات نقطه نگاه ممکن است 
انتخاب لنز مهم  ایستا باشد، من فکر می کنم 
ترین انتخاب برای فیلمبرداری یک فیلم است. 
انتخاب لنز وابسته به روایت است، در فیلمی از 
نیکول کیدمن از لنز آنامورفیک استفاده کردم. 
انتخاب اصلی لنز برآمده از قصه است، حرکت 
بسیار  را  فیلمبرداری  هنگام  بازیگر  با  دوربین 
دوست دارم. در فیلمی معتقد بودم دوربین باید 
اما کارگردان من را قانع  بازیگر حرکت کند  با 
و  کند  او حرکت  از  پس  باید  دوربین  که  کرد 

متوجه شدم که استدلال او درست است.
به  واکنش  در  پایان  در  همچنین  وی 
هایی  نشست  بیشتر  برگزاری  درخواست 
اتفاق   این  از  من  داد:  توضیح  دست،  این  از 
جریان  در  چون  شوم  می  خوشحال  بسیار 
زندگی ام ارتباط کمی با ایران دارم و با کمال 
خواهان  باشید  داشته  تمایل  زمان  هر  میل 
بسیار  هم  امروز  ارتباط  و  هستم  ارتباط  این 
فیلمسازان  با  چون  بود  بخش  لذت  برایم 
فیلم  معدود  شدم.  صحبت  هم  ایرانی  جوان 
هایی که از سینمای ایران تماشا کردم بسیار 
لذت بخش و اثرگذار بود و هر کاری را که از 
انجام  ایران  سینمای  برای  بربیایم،  آن  عهده 

خواهم داد.
هفتمین  و  سی  تخصصی  های  نشست 
جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران به دبیری 
سیدصادق موسوی با برگزاری ۲۰ نشست شب 

گذشته به پایان رسید. 

حوزه  شده  شناخته  صدابرداران  و  مدرسان  از  الفت  آیدین 
موسیقی و تئاتر که طی سال های اخیر به عنوان طراح صدا، ناظر 
ضبط و مهندسی صدا چندین پروژه موسیقایی و تئاتر حضور فعالی 
داشته با انتشار یادداشتی از عملکرد وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در مواجهه با نحوه فعالیت هنرمندان دو حوزه تئاتر و موسیقی طی 

روزهای کرونایی به شدت انتقاد کرد.
در یادداشت آیدین الفت آمده است:

کم کم به مراسم یک سالگی کرونا نزدیک می شویم. مراسمی که 
همه در آن با کوله باری از خستگی، ناامیدی، بی برنامگی، بی هدفی، با 
لباس های ضدعفونی شده و با صورت هایی با چند لایه ماسک جراحی، 
به آن ملحق خواهیم شد. تنها خشنودی ما »زنده بودن« است و 
حواسمان نیست تفاوت بسیاری بین »زنده بودن« و »زندگی کردن« 
است. نظر من این است که برای مبارزه با شیوع کرونا و یا هر بیماری 
ویروسی دیگری، اولین ابزار ماسک و مواد ضدعفونی نیست. اولین نیاز 
فرهنگ مبارزه است، فرهنگ بهداشت است، فرهنگ رفتار اجتماعی 
یاری گرفتن است. وقتی فرهنگ  و  یاری رساندن  است و فرهنگ 
رستوران های  می شوند،  باز  مردم  ازدحام  با  بسته  جاده های  نباشد 
بسته به خاطر لحظه ای خوشی باز می شوند، مهمانی ها برگزار می شود، 
جشن ها گرفته می شود و الی آخر.نظر من این است که برای مبارزه با 
شیوع کرونا و یا هر بیماری ویروسی دیگری، اولین ابزار ماسک و مواد 
ضدعفونی نیست. اولین نیاز فرهنگ مبارزه است، فرهنگ بهداشت 
است، فرهنگ رفتار اجتماعی است و فرهنگ یاری رساندن و یاری 
گرفتن استبرای من جالب این است که اولین حرکت دولتمردان برای 

مبارزه با »کرونا« بستن مراکز فرهنگی است. انگار که مرکز شیوع این 
بیماری تنها مراکز فرهنگی است. در حالی که مراکز فرهنگی مرکز 
آموزش مبارزه، یاد دادن نحوه برخورد و محل آموختن الگویی برای 
تربیت جامعه در این مبارزه همگانی است. در این نحوه عملکرد مراکز 
گسترش فرهنگ بسته می شود اما رستوران ها باز است، پاساژها باز 
است، مراکز خرید باز است و آنچه که ربطی به فرهنگ ندارد باز است. 
به عنوان مدیر یک مرکز مهم آموزشی در کشور سؤال من این است 
اگر مسأله تجمع و تردد است که چگونه است که این مراکز باز هستند، 
اگر تجمع محدود با رعایت اصول و پروتکل های بهداشتی مجاز است 
که رسالت مراکز فرهنگی به عنوان مراکز گسترش فرهنگ و آموزش 
دهنده نحوه برخورد با این بیماری باید در درجه اول فعالیت باشند. نه 
اولین جا برای بستن، تهدید و پلمپ. فرض بگیریم به دلایلی که از حد 
فهم من خارج است باید مراکز فرهنگی بسته و مراکز تجاری باز باشند. 
چرا هیچ کمک و تمهیدی برای حمایت از مراکز فرهنگی و آموزشی 
دیده نشده است؟! البته در رسانه ها گفته می شود که وام می دهیم و 
کمک می کنیم و غیره. ما به عنوان یک مجموعه آموزشی که زیر نظر 
سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور فعالیت می کند تا به حال هیچ 
کمکی از آن سازمان و یا هر سازمان دیگری دریافت ننموده ایم. بعد 
از درج اخبار حمایتی بارها به سازمان های ذی ربط مراجعه نموده ایم 
و در نهایت همین چند روز پیش گفتند یک وام ۵ میلیون تومانی 
بوده و تمام شده است! اولاً چگونه این وام بدون خبر تمام شده و 
ثانیاً آیا ۵ میلیون تومان می تواند کمک به ۹ ماه بیکاری و کم کاری 
یک مرکز آموزشی بزرگ و مهم کند؟! به تازگی یک مرکز بزرگ 

فرهنگی به نام »تئاتر مستقل تهران« تعطیل شده و جواب مسئولان 
سکوت است و از آن جالب تر که مدت هاست که اغلب هنرمندان نیز 
»سکوت« اختیار کرده اند. در موسیقی علاوه بر نت ها »سکوت ها« نیز 
ثبت می شود. احوالات امروز ما نیز چون یک موسیقی سوگوارانه در 
حال ثبت شدن است. آن اتفاقی که برای »تئاتر مستقل تهران« افتاد 
به زودی برای این قشر آسیب پذیر می افتد و به لطف »کرونا« تنها 
از »زندگی کردن« به  از ۸ ماه  نت ثبت شده »سکوت« است.پس 
»زنده بودن« رسیده ایم. حال به زودی با این ضربه مهلک اقتصادی 
به جامعه فرهنگ پرور و بدون تدبیر و ارشاد فرهنگ، از »زنده بودن« 
هم باز خواهیم ایستاد و تاریخ ثبت خواهد کرد که در دوران »وبا«، 
»سفلیس«، »آنفولانزای خوکی« و »کرونا« جهان چگونه، کشورها 

چگونه، شهرها چگونه و خانه ها چگونه مدیریت شدند

یک فنجان چای داغ
در ادامه مسير حضورهای جهانی؛

»قطارآن شب« به جشنواره كودكان چين رسيد
»قطارآن  سینمایی  فیلم 
حمیدرضا  کارگردانی  به  شب« 
بهروز  کنندگی  تهیه  و  قطبی 
جشنواره  رقابتی  بخش  در  رشاد 
به  چین  گوانگجوی  کودکان 

نمایش درمی آید.
به گزارش امتیاز، این فیلم 
بین المللی  حضور  درچهارمین 

جشنواره  ویدئویی  کتابخانه  بخش  آلمان،  اشلینگل  جشنواره  از  بعد  خود 
رقابتی  بخش  در  بارسلون،  آسیایی  فیلم های  و جشنواره  هلند  کید  سینه 
پانزدهمین دوره جشنواره بین المللی فیلم کودکان چین به روی پرده خواهد 

رفت.
حوزه  فیلمسازان  و  سینماگران  میزبان  هرساله  که  جشنواره  این 
سینمای کودک و نوجوان از سراسر جهان است، از ۲۲ تا ۳۰ نوامبر ۲۰۲۰ 

میلادی )۲ تا ۱۰ آذر ۱۳۹۹( برگزار خواهد شد.
و  کودک  ژانر  در  اکبرپور  احمد  رمان  از  اقتباس  با  آن شب«  »قطار 
نوجوان ساخته شده است و افشین هاشمی، سیامک صفری، مریم بوبانی، 
اثر  این  در  رشیدیان  آیلین  بازیگر خردسال  و  شاکری  بهرام  نادری،  بهناز 

سینمایی به ایفای نقش پرداخته اند.
و  کودکان  فیلم های  بین المللی  دومین جشنواره  و  در سی  فیلم  این 
نوجوانان برنده پروانه زرین بهترین فیلم کودک از نگاه داوران کودک، دیپلم 
افتخار بهترین بازیگر و پروانه زرین جایزه ویژه هیات داوران و جایزه نوآوری 

شد.

نمايش خانگی با سريال های مبتذل تركی موجب تنزل 
ذائقه مخاطب ايرانی شده است

روزی که »مارشال مک لوهان« در کتاب »برای درک رسانه ها«، در 
نشان  من  به  جهان  در  اتکا  نقطه  یک  بود:  گفته  که  »ارشمیدس«  جواب 
بدهید تا من توسط آن دنیا را تکان بدهم، گفت: اگر ارشمیدس امروز زنده 
بود حتماً رسانه ها را به ما نشان می داد، شاید کسی باور نمی کرد اینگونه 

وجه غالب و نقش پررنگ رسانه ها، بعُد سرگرمی سازی  بشود.
یعنی  جمعی  ارتباطات  وسایل  نقش های   ۱۹۴۸ سال  در  »لاسول« 

همان رسانه ها را اینگونه برمی شمرد:
۱.نظارت بر محیط

۲.ایجاد همبستگی های اجتماعی
۳.انتقال میراث فرهنگی

و چندسال بعد »چارلز رایت« نقش سرگرمی را به نقش های مذکور 
اضافه می کند.

با کمی دقت به روشنی می بینیم که بزرگ ترین شرکت های تولید فیلم 
و سریال در دنیا این چهار کارکرد را با هم ادغام کرده اند و در یک سبد 

فرهنگی واحد تحت عنوان سرگرمی به خورد مخاطب می دهند. 
کارکردهایی که شاید در خیلی از کشورها مغفول مانده است و رسانه ها 
باری به هرجهت از انجام این وظایف سر باز می زنند. اما در این بین بعضی 

کشورهای خاورمیانه از جمله ترکیه مسیرشان را جدا کرده اند.
آنها الگوی توسعه ای خاص خود را پیدا و همان طور که همه شاهدیم به 
خوبی در سال های اخیر بازار مخاطب سینما و سریال خود را داغ کرده اند. 
بر اساس اطلاعات وزارت فرهنگ و گردشگری ترکیه، اکنون بیش از ۱۵۰ 
سریال ترکیه ای به بیش از ۱۰۰ کشور جهان صادر و پخش شده است. هر 
کدام از این سریال ها نقش نماینده ای را دارند که می تواند عده ای را برای 
سفر به ترکیه، حتی مکان های کمتر شناخته  شده ترغیب کند و این یعنی 
همان کارکرد انتقال میراث فرهنگی که به خوبی ایفا شده و همراه با جذب 
این کشور  برای  را  نشانه زده و سودی دو چندان  تیر دو  با یک  گردشگر 

فراهم کرده است.
آرژانتین  نوشته شده است، شیلی،  اساس گزارشی که در گاردین  بر 
این  در  و  ترکیه ای   سریال های  مشتریان  بزرگ ترین  ترتیب  به  مکزیک  و 
کشورها بیشتر خریداری شده اند. از دیگر مشتریان پر و پا قرص سریال های 

ترکیه ای می توان به چین، روسیه،کره و ژاپن اشاره کرد.
در  را  خاورمیانه  بازار  این طور  ترکیه ای  سریال های  اینکه  از  پیش  تا 
این  تلویزیونی در  به ویژه سوریه یکه تاز سریال های  دست بگیرند، مصر و 
بخش جهان بودند. محبوبیت سریال های سوریه ای به حدی بود که حتی 
با لهجه  سوریه ای  از ورود سریال های ترکیه ای به جهان عرب، دوبله  پس 

یکی از ترفندهای شبکه ها برای محبوب کردن این سریال ها بود.
پس مشخص شد که اگر یک رسانه بتواند درست، با هدف و با انگیزه 
عمل کند و حتی فقط یکی از کارکردهای رسانه ای خود را به خوبی انجام 
دهد، کارکردها و وظایف دیگر به نوعی هم راستا با همدیگر محقق خواهند 

شد.
»اوِِرت  مقاله  از  نکته ای  به  نیست  فایده  از  خالی  اساس  همین  بر 
راجِرز« تحت عنوان » گذر از الگوی حاکم« اشاره کنیم. راجرز در این مقاله 
می نویسد: الگوی توسعه )رسانه ای( در کشورهای درحال توسعه باید الگوی 

متناوب و منطبق با شرایط خاص هر کشور باشد.
همچنین »چودری عنایت الّل«، نماینده پاکستان در یونسکو به الگوی 
خاطر  به  را  آن  و  می کند  وارد  ایراد  »لرِنرِ«  نوسازی  و  جهانی سازی  واحد 
مورد  توسعه  حال  در  کشورهای  فرهنگ های  به  بی توجهی  و  بودن  غربی 
انتقاد قرار می دهد. او می گوید: الگوی توسعه در کشورهای در حال پیشرفت 
باید آسیایی، آفریقایی و به طور کلی مبتنی بر خصایص بومی و داخلی هر 

کشور باشد.
کشورهای  از  بسیاری  که  است  این  مدعا  این  شاهد  که  همان طور 
آسیایی فرهنگ فیلم سازی خود را مطابق فرهنگشان رعایت کرده اند. مانند 

هند، کره، ژاپن و...
وارد  را  کشورش  فرهنگ خاص  که  است  کشورهایی  جمله  از  ترکیه 
صنعت فیلمسازی خود کرده است. آداب و رسوم، تفکرات، عقاید و نحوه 
زندگی مردمش را به خوبی نشان می دهد. بعضی سنت ها و آداب قدیمی 
مثل جبرگرایی ها و تسلیم سرنوشت شدن ها را روایت می کنند و از همان 
مخاطب های  تحویل  و  می سازند  طولانی  و  طویل  داستان های  اندیشه ها 

جهانی می دهند.
اما راز جذابیت و جلب مخاطب پای سریال های ترکیه ای چیست؟ چرا 

مخاطبان علاقه وافر به دنبال کردن این داستان های بی سر و ته دارند؟
از دوجنبه می توان به این سؤال پاسخ داد: جنبه نظری و جنبه عینی 

ماجرا.
از حیث جنبه نظری باید گفت که ترکیه از جمله کشورهایی است که 
همیشه داعیه دار مدرنیسم و تجددگرایی و سبک زندگی غربی است و این 
دقیقاً همان پیش شرط جامعه مدرن است. به این معنا که محققانی چون 
»مَک کِلند« )۱۹۶۷( که معتقد به نوسازی جهان اند، نوسازی کشورهای در 
حال توسعه را در گرو تغییر خصایص افراد و ارزش ها و هنجارهای موجود در 
جوامعشان می داند و اینکه باید هرچه بیشتر این نگرش ها و ارزش های خود 

را به مردم اروپای غربی و آمریکای شمالی شبیه و نزدیک سازند.
از چشم انداز این نظریه به خوبی می بینیم که سریال های ترکیه ای 
در  موجود  تباهی  و  فساد  و  غربی  مبتذلانه  فرهنگ  از  اقتباس  با 
اندیشه های  سری  یک  با  آن  تلفیق  و  عاشقانه  اصطلاح  به  داستان های 
بی کیفیت ترین  درگیر  را  مخاطب  ذهن  داستان پردازی،  و  جبرگرایانه  
اغلب  که  داستان هایی  می کنند.  زندگی  در  ممکن  موضوعات  و  حالت 
کار  کمترین  به  مخاطب  روزمره  زندگی  در  اساساً  و  نادرند  یا  و  رویایی 

هم نمی آیند و توشه ای ندارند.
شاهد  اکنون  هم  که  چیزی  یعنی  است  ماجرا  عینی  جنبه  هم  این 
آنیم. مردم وقتی ذائقه تفکراتشان دستکاری شود به کمترین چیزها اهمیت 
خواهند داد. به جای نکات ناب و اصیل زندگی و معرفت شناسی به دنبال 
به  بر مخاطب  ارتباطات  تأثیر  نظریات  واهی می گردند.  و  جنبه های پست 
خوبی راه را برای اصحاب رسانه روشن کرده است که چرا و چطور و چقدر 

می توانند روی ذهن مخاطب تأثیر گذار باشند.
به نظر شما  از مخاطبان عزیز خواهیم پرسید  را  پایان یک سؤال  در 
تا چند صباحی پیش که دسترسی به این موهومات کمی دشوار بود و جز 
و  این میزان محبوبیت  تا  نبود  پذیر  امکان  از طریق شبکه های ماهواره ای 
طرفدار داشت؟ حال چرا ما باید شرایط دسترسی هرچه بهتر و بیشتر این 
مبتذل های خانگی با سبک و سیاق غربی را به خانه هایمان فراهم کنیم آن 
هم با چاشنی دوبله و یک اشتراک شبکه نمایش خانگی؟ به همین سرعت 

و به همین وسعت... 

متن میثاق نامه روزنامه نگاری در سایت روزنامه موجود است
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